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המשפט
המשפט הוא אמירה אנושית שלמה ועצמאית שמתהווה ממילה אחת או צירוף מילים( בסדר הגיוני( שמובע בהן רעיון. המשפט חייב להביע רעיון שלם שמציג משמעות מועילה לנמען.
ניתן לקבוע שני קריטריונים מוצרכים ליצירת משפטים, הם:
1.
הפרדיקציה: הקשר שבין עמודי המשפט הוא קשר של פרדיקציה מוחלט, על הקשר זה נסמך המשפט. 
2.
העצמאות: כל משפט הוא קיים בעצמו, אין הוא חלק מהרכב תחבירי אחר.

סוגי המשפטים מבחינת התוכן 
המשפטים מבחינת התוכן נחלקים ל:
1.
משפט חיווי או מידע: במשפט זה מוסרים עובדה או מציינים, או הבעת רעיון, לדוגמה: "חברי מתווכחים תמיד בהיגיון." בסופו באה {נקודה}.

 2. משפט שאלה: משפט המביע שאלה, שעליה רוצים לקבל תשובה, לדוגמה:  

"האם נהניתם מן הטיול ?"  בסופו בא סימן שאלה {?}.
3. משפט קריאה: במשפט זה מביע הדובר בקשה, ברכה, צו, פקודה. זירוז, התרגשות וכד'...., לדוגמה: "מה נאה אילן זה !" בסופו בא סימן קריאה {!}

4. משפט תמיהה: במשפט זה מביע הדובר תמיהה על דבר בצורת  שאלה, לדוגמה: "השומר אחי אנוכי ?!"  {השאלה במשפט זה נקראת שאלה מליצית או ריטורית} בסופו באים שני סימנים: סימן שאלה וסימן קריאה ?!.
תרגול 
ציינו את סוגם של המשפטים הבאים (מבחינת התוכן), והוסיפו את סימן הפיסוק המתאים.

1. בסופו של דבר ההצגה נערכה    (                         )
2. איפה נמצא הילד    (                              )
3. מזל טוב    (                       )
4. לאן נסעת בחופשת החורף    (                       )
5. חברי המועצה יתכנסו מחר לישיבה כדי לדון במצב   (                       )
6. לא שמתי לב מי נכנס לחדר   (                      )
7. בישיבה הבאה יכריעו השופטים בעניין החשוד   (                        ) 
8. עלינו ללכת    (                        )
9. היתכן הדבר הזה   (                        )
10. עונשים כבדים הוטלו על עברייני  התנועה   (                          )
11. אוי לרשע ואוי לשכנו  (                             )
12. מדוע הינך יושב בחיבוק  ידיים   (                       )
13. ישבנו שקטים     (                           ) 
תרגול 

 כתבו נכון או לא נכון ליד כל משפט.
1.
למשפט תמיהה יש לצפות לתשובה.   (                    )
2.
בסוף כל משפט שאלה יבוא סימן קריאה.   (                    )
3.
משפט המביע פקודה, בקשה, צער, התרגשות, ברכה, התפעלות וכו'...הוא משפט קריאה.  (                    )
4.
משפט שמוסר עובדה או מציין מצב מסוים הוא משפט חיווי. (                  )
5.
בסוף משפט הגדה מסמנים נקודה.  (                     )
6.
סימני פיסוק חשובים ומסייעים להבנת הנקרא.  (                       )
סוגי המשפטים מבחינת צורתם

המשפטים בעברית נחלקים לשלושה סוגים עיקריים:

1. משפט פשוט.    2. משפט מאוחה (מחובר).    3. משפט מורכב.

למשפט הפשוט יש שני סוגים נוספים: משפט כולל, משפט ייחוד. 

1 - המשפט הפשוט

הוא משפט שמתהווה משני חלקים עיקריים הם (נושא) ו(נשוא), והוא חייב  לכלול בין חלקיו רק נושא אחד ונשוא אחד, לדוגמה:

"שרת החינוך הודיעה על הכוונה לפתוח את הלימודים בשלושה בספטמבר"
"התלמיד הצעיר למד בבית הספר."
"אלי יקנה כרטיסים להופעה."
"הטיול נדחה ליום שישי."
משפט פשוט בעל שני סוגים: משפט שמני, משפט פועלי.
· המשפט השמני 

משפט שנשואו הוא שם( או כל חלק דיבור אחר הבא בהוראת שם( הוא משפט שמני. יש לציין שהמשפט השמני אינו מכיל באיזו צורה פועל כאחד ממרכיביו. כדי לנתח את המשפט השמני( יש לקבוע את הנשוא והנושא. לדוגמה:
"השחקן הוא טוב."
"הכנס הוא אירוע חשוב ומעניין."
"יש הרבה דייגים על המזח."
"הם נבונים." 
"האדם בריה משכילה."
"בשעה זו אין בביתנו מים."
· המשפט הפועלי 
הוא המשפט הכולל בין מרכיביו פועל( שיכול להיות נטוי לפי זמן( גוף( מין ומספר. הפועל מתחיל את המשפט ואחריו בא הנושא, והפועל משמש לתמיד כנשוא. על כן יש להתחיל את ניתוחו של משפט פועלי תמיד בו( שהרי אין צורך לשאול שאלות כדי לקבוע( מה הנשוא. הפועל הוא נקודת המרכז של המשפט( וכל חלקיו (משפט) האחרים משתלבים לו. תפקידם של חלקים אלה נקבע לפי דרגת קישורם בפועל, לדוגמה:
"הקשבנו בריכוז לדברי המנחה."
"הקהל כיבה את מכשירי הטלפון בזמן ההצגה."
"כל כמה דקות עובר כאן האוטובוס?"
תרגול 
סמן את הנושא ואת הנשוא במשפטים הבאים, וקבע האם המשפט הוא פועלי או שמני.
1. החתולה שלנו אכלה גבינה.
2. הכלבה האובדת חזרה לביתה.
3. הישיבה מחר.
4. שמו של נשיא ארה''ב הוזכר בחדשות.
5. קנינו את התמונה מסוחר עתיקות.
6. בכיתה זו אין תלמידים מוכשרים.
7. העובדים כאן סטודנטים.
8. מחלת הסרטן היא אחת המחלות הקטלניות ביותר כיום.
9.  המורה לספרות קראה בכיתה את שירו של ביאליק.
10. הישיבה בוטלה על ידי הפרלמנט.
11. האישה הפעילה את מכונת הכביסה החדשה.
12. לפני החתונה הם הצטלמו.
13. הספר הוא של גיל.
14. הטקס יהיה במגרש הכדורגל.
15. כלי עזר חשוב בעבודתו של הכותב הוא המחשב.
המשפט הכולל
המשפט הכולל הוא משפט, שבו אחד מהתפקידים התחביריים (נושא, לוואי, תיאור, תמורה, מושא וכ') חוזר יותר מפעם אחת.

המשפט הכולל הוא משפט פשוט שיש בו חלקי משפט מקבילים. החלקים המקבילים נקראים "חלקים כוללים", והם ממלאים תפקיד זהה במשפט, לדוגמה:

                        נשוא        נושא                 נושא                נושא         נושא
בפקק הארוך נתקעו אוטובוסים, מכוניות פרטיות, אופנועים ומשאיות".
  נו'+נש'             משלים פועל  משלים פועל   משלים פועל     משלים פועל
"יצאנו לנגב כדי לטייל, לבלות, לערוך סיורים ולנוח בחיק הטבע."
                             לוואי   לוואי   לוואי
"שלמה היה אדם טוב , ישר וחכם."
כללי פיסוק המשפט הכולל
א.
בין החלקים החוזרים יבוא פסיק, אך לא לפני ו' החיבור. כמו כן יבוא פסיק לפני מילות הקישור בקשר של ניגוד והפחתה.
ב.
לפני תמורה כוללת/מפרטת יבואו נקודתיים ובין החלקים המהווים את הפירוט יבואו פסיקים, אך לא לפני מילת החיבור.
סוגי הקשרים הלוגיים במשפט הכולל

	הקשר הלוגי
	מילות הקישור
	דוגמה

	הוספה
	ו, גם , אף , כמו כן ..
	קניתי מכנסיים וחולצה.

	ניגוד
	לא .. אלא           ולא

לא ... כי אם
	לא קניתי מכנסיים אלא חולצה.

	ברירה
	או
	אשלח לך מכתב או גליה.

	צמצום ומיעוט
	חוץ מ.. , פרט ל .. , למעט , להוציא ....
	למסיבה הגיעו כל המוזמנים חוץ ממשפחת לוי.


הערה:

אם אפשר להחליף את אחת ממילות הקישור שלמעלה ב-ו' החיבור אז לפנינו חלק כולל.

תרגול 

לפניכם משפטים כוללים, מצאו את החלק הכולל וציינו את סוגו.
1. אכלתי ממתקים: שוקולוד, גלידה וסוכריה.
2. קראתי סיפור מותח ומרגש.
3. עלי, אחמד ועאמר ניגנו בחליליות.
4. לא למדנו היום מתמטיקה אלא פיסיקה.
5. בסוף השבוע לא קראנו את הספר אלא את העיתון.
6. אנו נוהגים לאכול בחורף פירות הדר: תפוז, קלמנטינה ואשכולית.
7. ביקרנו בתאילנד, בהודו ובנפאל.
8. לא איתך דיברתי, אלא עם דני.
9. חברות התקשורת והמחשבים פשטו את הרגל.
10. עולם ההסברה עומד על שלושה אלפים: על האמת ועל האמינות.
11. משה לא נסע אלא הלך לירושלים.
12. אסע לאילת, לחיפה או לירושלים.
משפט ייחוד
משפט ייחוד הוא סוג של משפט פשוט, המדגיש חלק מסוים באופן מיוחד על ידי שינוי במבנה המשפט: שינוי הסדר הרגיל וחזרה על הרכיב שהוצא מחוץ למשפט. משפט ייחוד יופיע במקום שרוצים ליצור הדגשה גדולה של חלק משפט (הייחוד), לדוגמה:

              מושא                                      
אין ברהיט הזה כל תועלת.    (משפט פשוט)
    ייחוד          כינוי מוסב        
רהיט זה – אין בו תועלת.     (משפט ייחוד)
חלק הייחוד והכינוי המוסב בתפקיד מושא.
             לוואי                            
הגנים של חיפה יפים במיוחד. 
 ייחוד    כינוי מוסב
חיפה - גניה יפים במיוחד. חלק הייחוד והכינוי בתפקיד לוואי. 

חלק הייחוד, החלק שרוצים להדגיש במשפט, עובר לראש המשפט ובמקומו נשאר כינוי (כינוי מוסב). לחלק הייחוד יש תפקיד תחבירי, וניתן לזהותו בעזרת הכינוי: התפקיד התחבירי של הכינוי המוסב (מושא, תיאור, לוואי וכו') זהה לתפקיד התחבירי של חלק הייחוד.

במשפט פשוט בעל חלק ייחוד חייבים להיות שני תנאים:
1. חלק בתחילת המשפט שלפניו אין מילת יחס או אות יחס.
2.כינוי שמוסב אל החלק שבתחילת המשפט (כינוי שמתייחס אל החלק  שבתחילת המשפט). כל משפט בעל חלק ייחוד ניתן להפוך למשפט פשוט רגיל.
לדוגמה:   

שערה של אורית ארוך.         (משפט פשוט)
ח. ייחוד
אורית – שערה ארוך.          (משפט ייחוד)
הילדה הקטנה ראתה את הסרט בקולנוע.             (משפט פשוט)
ח. ייחוד
הסרט – הילדה הקטנה ראתה אותו בקולנוע.        (משפט ייחוד) 
תרגול מס' (21)

סמינו במשפטים הבאים את חלק הייחוד והכינוי המוסב.
1. בית הספר – כל יום אני הולך לו.
2. עירית – לא ראיתי אותה אתמול במשחק הכדורסל.
3. עיתון הארץ – הסקר החדש פורסם בו.
4. ספרות יפה- רוב תלמידי בית הספר קוראים אותה בזמנם הפנוי.
5. בית הכנסת - בכל שבת אני נוהג ללכת לשם. 
6. ממצאי המחקר – סכמו אותם בכמה משפטים.
7. אחי – ראיתי את ילדיו משחקים בחצר.
8. הילדים של אחי – ראיתי אותם משחקים בחצר.
9. החצר – ראיתי את הילדים של אחי משחקים שם.
משפט מחובר "משפט מאוחה"
הוא משפט שמכיל שני משפטים עצמאיים או יותר המחוברים במילת חיבור. כל אחד מן המשפטים המרכיבים את המשפט המחובר נקרא ''אֵיבָר'', וכל אחד מאיברי המשפט המחובר הוא משפט עצמאי, שיש בו נושא ונשוא.
                  משפט פשוט                           משפט פשוט

                                                + 

                       איבר א'                      +             איבר ב'

לדוגמה:   כל התלמידים נסעו לטיול,   אבל    אני נשארתי בבית. 
"ירד גשם, לכן איחרתי לבית הספר."
"הכלב נבח על החתול בהיסטריה, אך החתול לא התרגש מהנביחות שלו."
"דן אוסף את המשחקים ואת הצעצועים, ואילו דורי מסדר את החדר."
"מילת חיבור באה רק בין המשפטים, ולפניה יבוא פסיק."
המשפט המחובר (המאוחה) שונה מן המשפט הפשוט משום שהוא בנוי משני איברים או יותר שהם משפטים, ויש בו שני נשואים, לפחות שתי יחידות שבהן יש נושא ונשוא.

כללי הפיסוק במשפט המאוחה (המחובר)
פסיק מבדיל בין האיברים במשפט המחובר (המאוחה) - גם לפני ו' החיבור!

 לא יבוא פסיק:

 א.    לפני מילת הקישור "או".

ב.     אם אחד האיברים קצר.

הקשר בין האיברים

בין האיברים בתוך המשפט המחובר יש קשרים לוגיים שונים מהם:
1-  הוספה: האיבר השני מוסיף מידע על האיבר הראשון. מילות החיבור: ו, גם, אף, כמו כן, נוסף על כך, על כך, יתר על כן, יתרה מזאת.

לדוגמה:
"אני מעריכה את התנהגותו, ואני מתכוונת להגיד לו זאת."
"הפנקס פתוח והיד רושמת."
"חברותיי הטובות נרשמו לחוג, וגם אני מצטרפת אליהן."
2-  ניגוד: האיבר השני מוסיף מידע מנוגד לכתוב בראשון. מילות חיבור: אבל, אך, אולם,  בניגוד לכך, ואילו, אלא, מצד אחד, ומצד
לדוגמה:
"הוא ייסד את הבנק הראשון, אבל שמו לו הונצח."
"האופוזיציה רצתה להפיל את הממשלה, אך לא הצליחה."
"שר האוצר תומך בתכנית הכלכלית, ואילו שרי הממשלה התנגדו לה."
3- סיבה ותוצאה: האיבר השני מוסיף את התוצאה לסיבה המוצגת באיבר הראשון. מילות חיבור: לכן, לפיכך, משום כך, בעקבות זאת, על כן, בשל כך, כתוצאה מכך, עקב כך.
לדוגמה:
"האוטובוס לא עצר בתחנה, לכן איחרתי לבוא."
"אתמול ירדו שלגים וגשמים, בעקבות זאת נסגרו הדרגים לירושלים."
"הסטודנט הצליח בבחינות, כתוצאה מכך הוא יכול ללמוד באוניברסיטה."
"הנער הוא לא בן 18, בשל כך הוא לא יכול להצביע בבחירות."
"מצאנו בגדאד חיי תרבות מעניינים, לפיכך החלטנו לגור בה."
"מכירת סוף העונה התחילה, משום כך יש הנחות גדולות בחנויות."

4- ויתור: האיבר השני מביע ביטול, ויתור שך העובדה המוצגת באיבר הראשון. מילות חיבור: למרות זאת, חרף זאת, עם זאת, אף על פי כן, בכל זאת.
לדוגמה:
"ירד גשם, למרות זאת החלטנו לצאת לטיול."
"מחירי הטיסות לחו''ל עלו, אף על פי כן הישראלים ממשיכים לטוס לחו''ל."
"חברי הפרלמנט העיראקי התנגדו לחוק, בכל זאת הם הצביעו בעד החוק."
5- זמן: האיבר השני מביע את הזמן. 
מילות חיבור: לפני כֵן, אחרי כֵן, , לאחר מִכֵּן, אחר כָּך, כעבור.
לדוגמה:

"הסטודנט לומד באוניברסיטה, לפני כן הוא שירת בצבא."
"למדתי נהיגה, לאחר מכן קיבלתי את רישיון הנהיגה."
"היא התחילה עבודה חדשה, כעבור שלושה חודשים פיטרו אותה."
6- עימות והשוואה: משווים בין שני דברים, יש מכנה משותף כלשהו. מילות החיבור: ואילו, לעומת זאת, בדומה לכך, בניגוד לכך.
לדוגמה:
"מחירי הדלק עלו, לעומת זאת מחירי החשמל ירדו."
7- תכלית  (מטרה): האיבר השני מביע את מטרתו של האיבר הראשון.    מילות החיבור: ולשם כך, למען, בשביל, כדי ל.

לדוגמה:
"רונית מכינה כל בוקר ארוחת צהריים, ולשם כך היא מתעוררת מוקדם בבוקר."
8- בררה: איבר שני מביע אפשרויות. מילת חיבור: או
"או דני יתנדב למשימה, או שרית תתנדב."
תרגול
נתחו את המשפטים הבאים וקבעו את סוגם.

1- מילים לועזיות השתרבבו לשפה העברית בכל תחום.
2- יאיר אכל בצל, שום וגזר, ואחותו הקטנה אביה לקח לה את כל הירקות.  
3- מילים רבות מן השפה היוונית חדרו אל העברית. 

4- את העיר הזאת ביקרנו אתמול, אך את העיר הסמוכה לא הספקנו לבקר.
5- בתחילת חודש ספטמבר מחילים הלימודים בבית הספר.
6- אבי הזקן הרים את הדברים האלה בלחש ולחישתו היתה מלאת חרדה.
7- אני אהיה לו לאב והוא יהיה לי לבן.
8- בעוד שנתיים יתקיימו בחירות הפרלמנט העיראקי.

9- דני לא התכונן כהלכה לשיעור ולפיכך נזפה בו המורה לספרות.
10- הוא קיבל עבודה בזכות ההמלצות הטובות. 

11- שמורת   הטבע    הנמצאת   באיזור   הצפון   נסגרה  עקב  הצפת  הנחל.   
תרגול
לפניכם משפטים מחוברים, סמנו את האיברים, וקבעו את הקשר הלוגי של המשפטים.

1. ראובן, בוא לכאן מחר מוקדם או אני אגיע לביתך במהירות.

2. אתמול ירדו גשמים עזים בארצנו, ולכן נשארו כל התושבים בבתיהם.
3. השבוע ירד בעירנו שלג כבד, ואף-על-פי-כן הלכנו בשמחה לים התרחץ.
4. דנה אוהבת את קבוצת ריאל מדריד ואילו רונית מעריצה את קבוצת ברצלונה.
5. היזהרו בעת חציית כביש  כדי לא להיפגע מן המכונית.
6. פניתי אליך בנימוס , למרות זאת דחית את פניי.
7. המחשב , האינטרנט והפקס – כל אלה  הם מסימני הקדמה  הטכנולוגית , על כן  השימוש   בהם הולך ומתרחב .
8. כמחצית מתושבי פנמה עובדים בחקלאות , אבל רק כרבע משטחי מדינתם מעובד.
9. בקיץ קיימת בנגב סכנת התייבשות, ואילו בחורף פוקדים את האיזור שטפונות פתאומיים.
10. אני מלמד לשון והבעה, ואתם לומדים לקראת הבגרות.
11. החורף הגיע , ולכן יורד גשם.
12. התפטרותו של השר הפתיעה את חברי הממשלה, ומועצת התלמידים התכנסה כדי לארגן את יום הספורט.
13. המנהל לא הצליח בתפקידו, כתוצאה מכך הוא צריך להתפטר.
14. שר האוצר תומך בתכנית הכלכלית, לעומת זאת שרי הממשלה התנגדו לה.
15. רוב התלמידים ביקרו במוזאון, אחר כך חזרו אל בית הספר.
9- המשפט המורכב
משפט מורכב הוא משפט המכיל שני משפטים לכל הפחות. האחד עיקרי, והאחרים תלויים במשפט העיקרי.
אחד החלקים נקרא משפט עיקרי (יסודי), כי הוא עצמאי ואין בראשו מילת שיעבוד. החלק האחר נקרא "פסוקית". הפסוקית תלויה במשפט העיקרי ומשועבדת לו באמצעות מילות שעבוד. לפסוקית יש תפקיד תחבירי (נושא, נשוא, מושא, לוואי, תיאור וכדומה) במשפט העיקרי, שאת אומרת כל חלק (למעט אוגד) יכול להפוך לפסוקית, ועל כן הפסוקית יכולה להופיע בכל מקום במשפט המורכב בתחילה, במרכז או בסוף, לפי תפקידה במשפט. מכאן גם שאלות שאנו משתמשים בהן לצורך איתור תפקידים תחביריים יכולות לשמש אותנו לאיתור תפקידה של פסוקית. לרוב ניתן לזהות את הפסוקיות על-פי מילות שיעבוד העומדות בראשן. 
מבנה המשפט המורכב
המשפט המורכב בנוי ממשפט  עיקרי (יסודי) המכיל פסוקית.

"הוצאת העיתון מתעכבת   מפני ש קרתה תקלה בדפוס." 

"כשמגיע הקיץ, כולם נוסעים לים."
"הידיעה, כי המבקרים נהנו מן ההצגה, עודדה את השחקנים."
זיהוי משפט מורכב בעזרת מילות שעבוד
אם קשה לזהות משפט מורכב, אפשר להיעזר במילות השעבוד המבטאות את הקשר במשפט המורכב. לעתים קרובות הפסוקיות מסומנות במילות קישור האופייניות למשפט המורכב. 

בדרך כלל בראש הפסוקית עומדת מילת שעבוד. מילה זו "משעבדת" את הפסוקית, כלומר, קושרת את הפסוקית למשפט היסודי והופכת אותה תלויה בו.
מילות שעבוד אופייניות:
· ש ונגזרותיה: - משום ש..., כדי ש..., לפני ש..., אף-על-פי ש..., בזמן ש..., כש..., מפני ש....
· אשר ונגזרותיה: - באשר, כאשר...
· כי
· מילות התנאי: אם, לו, אילו, אילולא, אלמלא
· מילות שאלה: מי, מה, איפה, היכן ועוד.
כאשר מבחינים במילות שעבוד, כדאי לבדוק אם אמנם זהו משפט מורכב. 
אם זהו שילוב של שני משפטים המקושרים באמצעות מילות שעבוד לפנינו משפט מורכב.
הערה:

ה'' הידיעה שניתן להחליפה ב (ש, אשר) נחשבת סימן לזיהוי משפט מורכב.

מילת השעבוד מצביעה על תחילת הפסוקית:
· כל הזמן חשבתי שאתם מכירים כבר שנים.
במשפט המורכב הזה המשפט העיקרי הוא כל הזמן חשבתי, והפסוקית היא שאתם מכירים כבר שנים. ש' השעבוד מציינת בבירור היכן הפסוקית מתחילה.
קביעת סוג הפסוקית
הפסוקית יכולה למלא כל תפקיד במשפט: נושא, נשוא, מושא, לוואי, תיאור, ואפילו תמורה. את תפקיד הפסוקית מזהים על-ידי כך שמוצאים לְמה הפסוקית מתקשרת במשפט, ועל איזו שאלה היא עונה. השאלה נשאלת לגבי המשפט היסודי, והתשובה היא הפסוקית.
לדוגמה:
"כיוון שחזרנו מאוחר, לא יכולנו להגיע להרצאה."
הפסוקית "כיוון שחזרנו מאוחר", מתקשרת לפועל במשפט היסודי: לא יכולנו להגיע להרצאה. הפסוקית עונה על השאלה לָמָה לא יכולנו להגיע? ולכן זוהי פסוקית סיבה.
"הקולנוע, שנפתח לאחרונה בעיר, נסגר אתמול."
במשפט זה הפסוקית "שנפתח לאחרונה בעיר" עונה על השאלה איזה בית קולנוע? ולכן היא פסוקית לוואי.
מה שמבדיל את חלק המשפט (נושא, נשוא, לוואי וכו') מן הפסוקית משמשת באותו תפקיד, הוא שהפסוקית היא משפט, כלומר, יש בה יסוד של זמן.  במשפט העיקרי וגם בפסוקית יש נושא ונשוא.

"אני רוצה להבין את ההסבר שנתת לרונית."
"דן יודע, שסיפרת לו את האמת."
סוגי הפסוקיות
1. פסוקית נושא
פסוקית נושא: משפט שלם המשמש כנושא למשפט העיקרי (במשפט העיקרי אין נושא).
לפסוקית נושא קיימים שני דגמים:
1. הפסוקית פותחת במילים "מי ש...", "מה ש..., כל מי ש"
2. הפסוקית משלימה פועל סביל במשפט העיקרי שחסר לו נושא (ידוע ש..., ברור ש..., פורסם ש..., נכתב כי... וכיו"ב).
 ניתן להמיר את פסוקית הנושא במילים: " הוא, היא, משהו, מישהו, הדבר".
לדוגמה:
"מי שקורא הרבה ספרים, מכונה "תולעת-ספרים"."
ניתן להמיר את פסוקית הנושא במילה "מישהו": "מישהו קורא הרבה ספרים."
"פורסם בעיתון, כי ראש הממשלה נפגש עם נשיא ארצות הברית."
ניתן להמיר את פסוקית הנושא במילה "הדבר": "פורסם בעיתון הדבר."
"ברור שהצלחתי במבחן."
2. פסוקית נשוא
פסוקית נשוא: הפסוקית משמשת כנשוא במשפט העיקרי (במשפט העיקרי אין נשוא).
פסוקית נשוא מופיעה במשפט בו המשפט העיקרי הוא משפט שמני ללא נשוא.

לדוגמה:
"השאלה היא איך נגיע לשם?"
"הרעיון היה שנצא לטיול בשתי קבוצות."
"השר החדש הוא שהציע תוכנית טובה ומבריקה זו."
3. פסוקית מושא 
פסוקית מושא: הפסוקית מתקשרת לפועל או לשם הפועל וניתן להמירה במילים "את הדבר".
לדוגמה: 

"המנהל הודיע כי השיעור יבוטל."
"ידעתי כי תצליחו בבחינה."
לעיתים פותחת פסוקית המושא ללא מילת היחס המקדימה: "את", אבל מילת היחס למעשה נמצאת ברקע, יש צורך לבדוק אם אפשר להוסיפה כיוון שאם לא, הפסוקית היא אינה פסוקית מושא (היא יכולה להיות פסוקית נושא או נשוא). יש פסוקית מושא הפותחת במילת שאלה.
לדוגמה:
"התלמידים הבינו, מדוע נכשלנו במבחן."  (אין מילת שיעבוד).
הערה:

יש להבדיל בין דיבור ישיר לדיבור עקיף:
דיבור ישיר: דברים הנאמרים מפי אומרם, כלומר הבאת הדברים כפי שנאמרו באופן ישיר מפי מי שאומר אותם. הגיבור הישיר מתבטא בכלל שהפסוקית אינה פותחת במילת שעבוד, ובמקומה יש נקודתיים ומירכאות, סימנים המציינים דיווח ישיר על מה שנאמר.

בכל המשפטים של הדיבור הישיר מופיעים פועלי אמירה (אמר, בירך, כתב, ביקש, הבהיר) ופועלי חשיבה (חשב, דאג), או שמות פעולה בעלי אותו מובן (הצעה- הציע, בקשה, ביקש).

כאשר במשפט יש חלק של דיבור ישיר, חלק זה הוא פסוקית.

לדוגמה: 

"השר, הכריז: "אפעל למען העובדים"."
דיבור עקיף: דברים הנאמרים מפי מוסרם, כלומר הבאת הדברים כפי שנמסרו ולא ע"י אומרם.
לדוגמה: 

"השר הכריז שיתחשב בעובדים."
כדי להפוך משפט בדיבור ישיר למשפט בדיבור עקיף מורידים את הנקודתיים ואת המירכאות ומוסיפים מילת שעבוד (וכמובן, יש לשנות את כינויי הגוף והפעלים בהתאם.)
לדוגמה:

דיבור ישיר: הקריין הודיע: "מחר יתקיים טקס חלוקת הפרסים כמתוכנן".

דיבור עקיף: הקריין הודיע שמחר יתקיים טקס חלוקת הפרסים כמתוכנן.

4. פסוקית לוואי
פסוקית לוואי: פסוקית אשר משלימה שם העצם במשפט העיקרי. לעיתים קרובות מופיעה פסוקית הלוואי באמצע המשפט.

הפסוקית פותחת במילות השעבוד: ש... אשר... ה... (לפני פועל בהווה), במילות שאלה או בציטוט.
ניתן להמיר את הפסוקית במילים: הזה, הזאת, האלה.

לדוגמה:

"המאמרים, הדנים בבעיות המזה"ת, מרתקים מאוד."
"התלמידים הצליחו במבחן, אשר התקיים שלשום."
"הסבר העד, מי הצית את המלון, העסיק את חוקרי הממשלה."
5. פסוקית תמורה
פסוקית תמורה: פסוקית המרחיבה את שם העצם במשפט העיקרי, וניתן להמריה בכינוי: הזה, הזו.
לדוגמה:
"השאלה האם בשיעור הבא יתקיים בוחן, אינה חשובה."
"בארצות הצפון, במקומות שבהם השמש שוקעת בקיץ בשעה 22:00 , נהנים בתושבים מאור יום שעות ארוכות ביממה."
6. פסוקית תיאור
פסוקית תיאור: משפט שלם המשמש כהשלמה תיאורית לפועל, הנמצא במשפט העיקרי.
1.פסוקית זמן
מילות שעבוד אופייניות: כש, כאשר, בזמן ש, בשעה ש, כל זמן ש, לאחר ש, לפני ש, אחרי ש, כאשר ש, בזמן ש, לכש, טרם ש, עם ש, ועוד. ניתן להחליף במילה אז.
לדוגמה: 
"כשמגיעה ההפסקה גדולה, רצים כולם לקפטריה."
"אחרי שקמתי, נסעתי לעבודה."
2.פסוקית מקום
 מילות שעבוד אופייניות: למקום ש, ממקום ש, אל אשר, במקום ש, ועוד. ניתן להחליף במילה שם.
לדוגמה:
"נשיא עיראק הגיע למקום שנערכה הועידה."
"אל אשר יישאוני רגלי, אלך."
3.פסוקית סיבה
 מילות שיעבוד אופייניות: למפני ש..., בגלל ש..., משום ש..., מכיוון ש... מפני ש, מאחר ש, היות ש, הואיל ו, ועוד.
"המשחק בוטל, מפני שירד גשם."
"מוצרי החלב הוסרו מהמדפים כיוון שהתגלה בהם חומר רעיל."
4.פסוקית תכלית (מטרה)
מילות שעבוד אופייניות: כדי ש+פ' בעתיד, על מנת ש, למען ש, בשביל ש, פן, שמא, לבל, כדי+שם פועל ועוד.
"עבדתי מהר, כדי שאסיים את העבודה בזמן."
"אל תפרסם מודעה זו, פן תצטער על כ."
5. פסוקית אופן
מילות שעבוד אופייניות: כפי ש, כמוש, כשם ש, אופן ש, ככל ש ועוד.
"הזמנתי כרטיס טיסה, כפי שנהוג."
"ככל שאלמד יותר, אשכח יותר."
6.פסוקית ויתור
מילות שעבוד אופייניות: אף על פי ש, אף ש, אם כי, גם אם, אף אם, אפילו ועוד.
"נחזיק מעמד, למרות שהמצב קשה."
"אף על פי שחלתה, הגיעה דנה למקום האירוע."
7. פסוקית תנאי 
משפטי תנאי הם משפטים מורכבים, מילות שעבוד אופייניות מציינת את התנאי לקיום פעולה במשפט: אם, בתנאי ש, במקרה ש, אילו, לוּ, אלא אם כן, לולא, אילולא, אלמלא, אילו לא, אם לו ועוד.
קיימים שני סוגים של פסוקית תנאי:
1. תנאי קיים (ריאלי): תנאי שיש סיכוי לקיומו, תנאי זה מתייחס לעתיד. מילות שיעבוד: בתנאי ש, אם, במקרה ש, לא..אלא אם כן.
קיימים כמה מבנים של פסוקית תנאי קיים:
1. אם + פועל בעתיד+ פועל בעתיד.
אם תתכונן לבחינה, תצליח בה.
2. אם + פועל בהווה + פועל בהווה.
אם אתה לומד, אתה מצליח.
3. אם + פועל בעבר + פועל בעבר.
אם התכוננת לבחינה, תצליח בה.
4. אם + פועל בהווה + ציווי.
אם אתה רוצה לשוחח איתי, צלצל אליי.
2.  תנאי בטל (לא ריאלי): זהו תנאי שאין סיכוי שהוא יתקיים, תנאי זה מתייחס לזמן עבר. מילות שיעבוד: לו, אילו, לולא.
קיימים כמה מבנים של פסוקית תנאי בטל:
1. לו / אילו + פועל בעבר + היה (עבר) + פועל בהווה.
לו התכוננת לבחינה, היית מצליח בה.
2. לו / אילו + היה (עבר) פועל בהווה + היה (עבר) + פועל בהווה.

לו היית מתכונן לבחינה, היית מצליח.
3. לולא/אילולא/אלמלא + פועל בעבר + היה (עבר) + פועל בהווה.

לולא התכוננת לבחינה, לא היית מצליח בה.
4. לולא/אילולא/אלמלא + היה (עבר) +פועל בהווה + היה (עבר) + פועל בהווה.

לולא היית מתכונן לבחינה, לא היית מצליח בה. 
8. פסוקית מצב
מילות שעבוד אופייניות: כש + כינוי גוף לנסתר (כשהוא/כשהיא/כשהם/כשהן)
"מצאתי אותו, כשהוא מנמנם."
"הזמרים ירדו מהבמה, כשהם עייפים."
הבחנה בין משפט מחובר לבין משפט מורכב

המשפט המורכב והמשפט המחובר בנויים מכמה משפטים, ובכך הם דומים זה לזה. 
במשפט המורכב יש משפט עיקרי ופסוקית (אחת או יותר), ובמשפט המחובר יש מספר איברים.

	
	משפט מורכב
	משפט מחובר

	קשר
	יש קשר של שיעבוד, תלות בין 

המשפט העיקרי לבין הפסוקית.
	יש קשר של חיבור בין האיברים, והאיברים 

אינם תלויים זה בזה, אלא איברים עצמאיים הקשורים זה לזה.

	מילות קישור
	הפסוקית פותחת במילת שיעבוד, 

כגון: ש.... כי. כיוון ש, מפני ש, אם
	איבר ב' (לעתים גם איברים נוספים) פותח 

במילת חיבור, כגון: אך, אולם, למרות זאת.

	סדר
	בדרך כלל, ניתן לשנות את סדר המשפטים עיקרי/פסוקית או פסוקית/עיקרי.

כדי שיצליחו בבחינה, התכוננו רבות.

התכוננו רבות, כדי שנצליחו בבחינה.
	בדרך כלל, סדר האיברים מחייב: 

ירד גשם כבד, ולמרות זאת יצאנו לטיול.

לעומת זאת, הסדר הבא אינו אפשרי:

יצאנו לטיול, ולמרות זאת ירד גשם כבד.


תרשים מסכם: שלבי ניתוח משפט

                                              משפט

                                   כמה נשואים יש במשפט
    נשוא אחד = משפט פשוט                       שני נשואים ויותר= משפט מחובר או מורכב

משפט פשוט       חלקים כוללים       חלק ייחוד, כינוי מוסב                                                                                                         רגיל                       משפט כולל           משפט ייחוד  

                                                                                מהי מילת הקישור המרכזית

 

מילות חיבור (, ו, אבל, אולם)                        מילות שעבוד (ש,אשר, מפני ש, אם, כדי ש)

                משפט מחובר                                                       משפט מורכב

                מסמנים איברים                                                מסמנים את הפסוקיות. 
תרגול

קבעו את סוגי המשפטים הבאים. 
1. התלמידים למדו היטב למבחן בלשון, לכן הם ידעו את התשובות.

2. המודעה תפורסם בעיתון בסוף השבוע.
3. אימא אמרה: "לא כדאי לבכות על חלב שנשפך".
4. בבית הספר נערכים לקראת הכנות למסיבת הסיום.

5. שרת המדע החליטה כי הממשלה תפעל כדי למנוע את תופעת הזיופים של משחקי מחשב.
6. אמש הובהר כי המורה תחזור על ההסבר.
7. נראה שירד מחר גשם.
8. הצלחתכם מובטחת אם תתמידו במאמציכם.
9. עליך ללמוד היטב, כדי שתוכל להצליח.
10. לו הגעת בזמן לפגישה, הייתי מראה לך את המקום. 
11. הוא מעשן סיגריה תוך כדי נסיעה במכונית.

12. כאשר היא תסיים לימודיה, היא תיסע לחו''ל.
13. הסטודנט למד באוניברסיטה במשך ארבע שנים.
14. ניפגש כשתתחיל הלימודים.
15. שאלתי את אחותי: "לאן נעלם הכלב?"
תרגול
לפניכם משפטים מורכבים, סמנו את המשפט העיקרי ואת הפסוקית וקבעו את סוג הפסוקית.

1. תלמידים חולים, המרותקים למיטתם למשך תקופות ארוכות, יוכלו להשלים את חומר הלימוד באמצעות האינטרנט.
2. הפרדוקס הוא, שהשביתה הממושכת הביאה לירידה במעמדם של העובדים ולא לשיפורו.
3. כשיצאתי סגרתי את הדלת.
4. ידוע לנו, שהבחינה מחר תתקיים.

5. סאדאת, נשיא מצרים, הגיע לירושלים, מפני שרצה לחתום על הסכם שלום עם ישראל.
6. המזכירה נשארה במשרד, עד שהפגישה נגמרה.
7. אם רשמת את הכתובת, תגיע למקום הנכון.
8. האזרחים הפגינו, כיוון שהיה משבר כלכלי.
9. ישנתי היטב, כדי שלא אהיה עייפה.
10.  לולא חיפשת עבודה, היית מרוויח הרבה כסף.
11. שני הצדדים לא קיימו את ההסכם, אף על פי שהם חתמו עליו.
12. התלבשו כפי שנהוג להתלבש לאירוע כזה.
13. ביקרתי, במקום שהמלצת עליו.
14. עבדתי מהר, כדי שאסיים את העבודה בזמן.
15.  הזמנתי כרטיס טיסה, כפי שנהוג.
16. מצאתי אותו, כשהוא מנמנם.
17. בשבוע הקרוב נפרסם מי זכה במלגה.
מבנים תחביריים אחרים  (קפ''ה)

קריאה, פנייה והסגר הם מבנים תחביריים מיוחדים, אשר אינם עוסקים בתוכן המשפט ואינם הכרחיים לעיקרי המשפט (הנושא או הנשוא), זאת אומרת, אינם תלויים בהם ואינם ממלאים תפקיד תחבירי. בעצם, הם קשורים למערך הכללי של השיח יותר מאשר לתחביר. 
1. קְרִיאָה 

היא ביטוי המביע התפעלות, שמחה, פחד או רגש אחר. הקריאה מופרדת בפסיקים משאר חלקי המשפט, או בסימן קריאה. ביטויים שכיחים: יאללה!, אוי ואבוי!, יופי! די!.
לדוגמה:

"יאללה, בואו כבר!"
"אוי, שכחתי את הפלאפון בבית."
2. פְּנִיָּה
הפנייה היא שם של נמען כלשהו, שהדברים במשפט פונים אליו. היא יכולה לעמוד בראש המשפט, באמצעו או בסופו. הפנייה מופרדת בפסיקים משאר המשפט. ביטויים שכיחים: חברים יקרים, אורחים נכבדים, אורי ויעל,...
לדוגמה:

"שחר, מדוע לא באת אתמול לפגישה?"
"ועכשיו, גבירותיי ורבותיי, נתחיל בשיחה."
3. הֶסְגֵּר 
ההסגר הוא תוספת, המביעה כעין הערה צדדית של הדובר על הנאמר במשפט. הערות אלה הן לפעמים צירופים מקובלים ולפעמים הן הערות אישיות. ההסגר מופרד משאר חלקי המשפט בפסיקים או בקווים מפרידים. ביטויים שכיחים: לשמחתי, תודה לאל, ז"ל, לדאבוננו, לדעתי, לטענתו, למרבה הצער, בקיצור, בבקשה, כמובן, לבטח, בוודאי.
לדוגמה:

"לא יכולתי לבוא אתמול, לצערי הרב."
"לדעתנו, לא נספיק להגיע להצגה ראשונה."
תרגול

קבעו את התפקיד התחבירי של כל החלקים המודגשים במשפטים.

1. הכביש, גברתי, נחסם באופן זמני לתנועה.

2. ירון, חיפשו אותך בכיתה לפני כ 10דקות.
3. לשמחתי, הספקתי לצפות בסרט עוד כשהוקרן בקולנוע.
4. למרות הנזק הוא הצליח להשתקם, תודה לאל.
5. יש! עברתי את הבחינה בהצלחה.
6. גבירותיי ורבותיי, כבו, בבקשה, את מכשירי הטלפון בזמן ההצגה. 
7. הפלאפון, מכשיר הטלפון הנייד, נאסר לשימוש בעת נהיגה.
8. תלמידים, כל הכבוד! זכיתם במקום הראשון בתחרות!
9. לצערי, עברתי את הגבול.
10. יופי! המסגרת מתאימה לציור.
משפט עיקר (יסודי) + מילת שעבוד + פסוקית. 








משפט עיקרי (נושא+אוגד) + מילת שיעבוד + פסוקית נשוא.








משפט עיקרי (שם עצם+משלימיו)+ מילת שיעבוד+ פסוקית לוואי+המשך משפט עיקרי


משפט עיקרי (שם עצם)+מילת שיעבוד+ פסוקית לוואי





משפט עיקרי (שם עצם)+ מילת שיעבוד+ פסוקית תמורה+המשך משפט עיקרי
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